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آرمان ملــی- محمدســیاح: یکی از 
تصمیمات اتخــاذی در بودجه ســال آینده 
اخذ مالیات بر ارزش افزوده از واردات اســت، 
این عدد حــدود 10 درصد پیش بینی شــده 
و از همین حالا نگرانی هایــی را بابت افزایش 
قیمت کالاهای وارداتی مشــمول این مالیات 
برانگیخته است، با این حال دولت عزم جدی 
برای افزایش درآمدهای مالیاتی دارد تا بتواند 
از این محل در بخشی از منابع درآمدی خود را 
تامین کند، قطعا دریافت این مالیات می تواند 
بخشی از منابع درآمدی دولت باشد، اما نکته 
مهم این اســت وضع مالیات بر ارزش افزوده 
از واردات قطعــا عوارض جــدی و موثری بر 
قیمت تمام شده کالاها در بازار مصرف خواهد 
داشت که نتیجه آن فشار بر قدرت خرید مردم 
اســت چراکه خواه ناخواه بازار آماده افزایش 
قیمت به دلیل تورم و حذف ارز 4200 تومانی 
بوده و هــر بهانه ای را برای افزایش اســتفاده 
می کند و قطعا با وضع مالیــات بر واردات چه 
کالا وارداتی باشد چه نباشــد این افزایش در 
ســطح وســیعی از کالاها دیده خواهد شد و 
این به معنای رشــد چند صد بــاره قیمت در 
مقابل ثابت ماندن حقوق و دستمزد و کاهش 
قدرت خرید و بروز نارضایتــی از تصمیمات 
دولت خواهد بود. در حقیقت سیاســت وضع 
مالیات بر واردات می تواند به مالیات بر عایدی 
سرمایه واردکننده اعمال شود تا اینگونه شاید 
هزینه کمتری متوجه مردم شــود هرچند در 
هر شرایطی مالیات افزایش یابد بر هزینه های 
مردم در تامین کالا به هر شکلی اثرگذار خواهد 
بود. مالیات ها بخش مهمی در درآمد دولت ها 
در سراسر جهان دارند ولی این روند در ایران 
در هیچ دولتی نه منصفانه اجرا و نه کامل شده 
اســت. همیشــه طبقه حقوق بگیر و کارمند 
پیش از آنکه حقوقش را دریافت کند مالیاتش 
کســر می شــود و حق اعتراض هم ندارد! اما 
اقشار غیرحقوق بگیر که بیشتر شامل افراد با 
مشاغل آزاد به هر شــکلی می شوند معمولا با 
راهکارهایی از پرداخت مالیات معاف می شوند 
و بار این فرار مالیاتی هم به دوش همان جامعه 

حقوق بگیر می افتد! قطعا باید سازوکار دریافت 
مالیات در کشــور مورد اصلاح و تکمیل قرار 
بگیرد تا بتوان شاهد نظام مالیاتی عادلانه ای 
بود و البتــه که دولت ها هــم در وضع قوانین 
مالیاتی باید دقت نظر داشــته باشند تا بیش 
از این فشار مالیات ســتانی را به دوش مردم 
در همین بخش از جامعه وارد نکنند. با وجود 
اینکه بخش هــای زیادی از جامعــه در دادن 
مالیات کوتاهی می کنند و فرارمالیاتی بیش از 
100 هزار میلیاردی در کشور ثبت شده دولت 
به جای اصلاح قوانین و ســامانه های مالیاتی 
برای تحقق مالیات واقعی در اقتصاد ایران به 
سمت روش های دریافت مالیاتی رفته که اثر 
نهایی آن بر مردم به ویژه قشــر ضعیف جامعه 
خواهد بود. در این بین مالیــات برخانه های 
خالی،  عایدی ســرمایه، خانــه و خودروهای 
لوکس، حساب بانکی و... بلاتکلیف مانده است 
که می تواند منابع خوبی را هر ســاله به دست 
دولت برساند بدون اینکه به بخش آسیب پذیر 

جامعه فشار بیشتری وارد کند. 
 مالیات بر واردات،  دستپخت جد ید 
اسماعیل یزدان  پناه، نایب رئیس کمیسیون 
بازرگانی داخلی اتاق بازرگانی ایران در مورد 
حذف معافیت مالیات بر ارزش افزوده کالاهای 
وارداتی و تاثیر آن بر بازار داخلی گفته است: 
»بهتر اســت عوارض واردات هنگام واردات 
وضع شود، ما سیســتم مناسبی برای تعیین 

ارزش افزوده نداریم. مالیات بر ارزش افزوده 
معمولا باید در انتهای زنجیره گرفته شــود 
ولی متاســفانه آن را در هر مرحله می گیرند. 
در مورد واردات باید عوارض گرفته شــود که 
آن هم باید در ابتدای زنجیره باشــد و دولت 
می تواند از آن برای تنظیم بازار، تنظیم واردات، 
حمایت از تولیــد و غیره اســتفاده کند.« او 
افزود: »خود مالیات بر ارزش افزوده الان مورد 
سوال اســت که با این سبک آیا مناسب است 
یا خیر. واقعا فشــار مضاعفی به تولیدکننده 
وارد می شود. به نظر می رسد تا زمانیکه ما یک 
سیستم درست و مشخص نداشــته باشیم، 
نمی توان در مورد مالیــات بر ارزش افزوده به 
شکل فعلی عمل کرد چراکه عواقب آن بیشتر 
از فواید آن اســت.« نایب رئیس کمیســیون 
بازرگانی داخلی اتــاق بازرگانی ایران تصریح 
کرد: »دولت می تواند سیاســت های خود را 
در مورد عــوارض واردات اعمــال کند، اما تا 
زمانیکه ما سیســتم ارزش افزوده را در یک 
بستر مناسب و شــفاف اعمال نکردیم و هنوز 
در مورد شیوه آن سوال وجود دارد، می تواند 
مشکل ســاز باشــد چراکه در هر معامله ای 
که انجام می شــود مالیات بــر ارزش افزوده 
گرفته می شود. سیستم ها یکپارچه نیستند 
و ســازمان باهم ارتباط ندارند، تا وقتی بستر 
فراهم و شرایط شفاف نشــود و بین سازمان 
صمت، گمرکات، ســازمان جهاد کشاورزی، 

راه و ترابری، انبارداری و... ارتباط یکپارچه ای 
شــکل نگرفت و دیتابیس واحدی نداشــته 
باشیم؛ این تصمیمات برای بازار شوک آور بوده 
و در شــرایط فعلی می تواند در بازار اثر منفی 
بگذارد.« بازار در حال حاضر مستعد افزایش 
قیمت است و عرضه کنندگان و فروشندگان 
خرد و بــزرگ و تولیدکننــدگان و صاحبان 
صنایع و محصولات از هر فرصتی برای افزایش 
قیمت اســتفاده می کنند، با توجــه به اینکه 
بخش بزرگی از مواد اولیه کشور وارداتی است، 
وضع مالیات بر واردات در هر بخشی می تواند 
به رشد هزینه های تولید منجر شود حتی اگر 
این مالیات شــامل همه کالاهای وارداتی هم 
نباشد! یزدان پناه با اشاره به تاثیر این موضوع 
براقشــار کم  درآمد گفت: »باید یک سیستم 
مناسب برای اقشــار کم درآمد جامعه وجود 
داشته باشد تا به صورت مستقیم و غیرمستقیم 
از سفره و سبد غذایی آنها حمایت کند. چون 
این سیســتم وجود ندارد، همه فشــارها در 
نهایت به مصرف کننده نهایی می رسد و سفره 
اقشار آسیب پذیر در حال کوچک شدن است. 
در این مورد باید اقلام ارزان قیمت وارد شود 
تا دستکم تغذیه این اقشار تامین شود. برای 
مثال برنج ارزان  باید وارد شــود تا این کالا از 
سبد خانوار حذف نشود. ابتدا باید بسته های 
حمایتی برای اقشــار کم  درآمد وجود داشته 
باشــد و بعد تصمیمات ایــن چنینی گرفته 
شود. با این سیاست ها فشارهای مستقیم به 
مصرف کننده نهایی وارد می شود. طبیعی است 
که اقشــار کم درآمد جامعه فشار بیشتری را 
متحمل شده و احتمال دارد برخی اقلام مهم از 
سبد کالایی آنها حذف شود.« به نظر می رسد 
دولت درباره برخــی از تصمیم ها در تعریف 
منابع درآمدی زیاده وری کرده و بدون توجه 
به تبعات آن؛ تصمیمات خود را گرفته اســت 
درحالی که انتظار می رفت این دولت با توجه 
به شعار بهبود اقتصاد و معیشت و کنترل تورم 
تصمیمات عاقلانه ای را برای کشور می گرفت 
که به زیان بخش بزرگی از مردم و سود بخش 

کوچکی باشد!

قیمتبلیتهواپیمااوجمیگیرد
آرمان ملی: از 13 دی ماه قانــون مالیات بر ارزش افزوده 
برای برخی از کالاها و خدمات اعمال خواهد شد و در این بین 
بلیت هواپیما نیز با قرارگرفتن در لیست مشمولان این قانون 
با افزایش 9 درصدی مواجه خواهد شــد درواقع گرانی بلیت 
هواپیما که از حدود یکسال پیش و در پی تشدید فشار مالی 
ایرلاین ها که علاوه بر پرداخت های ارزی مجبور به رعایت کف 
60 درصدی مسافر بودند صورت گرفت که با انتقادات زیادی 
همراه شد به گونه ای که مسئولان این حوزه را برآن داشت تا 
با واکنش به این تصمیم ایرلانی ها را مجبور به عقب نشــینی 
و بازگشــت به قیمت های قبل کنند، اما عــدم موفقیت این 
اســتراتژی به حذف رئیس وقت ســازمان هواپیمایی منجر 
شد و درنهایت وزیر راه وشهرســازی دولت وقت از برگزاری 
جلسه شورای عالی هواپیمایی با ایرلاین ها برای تعیین تکلیف 
قیمت ها خبر داد اما با وجود برگزاری چندین جلسه و وعده 
وعیدهایی که داده می شد قیمت بلیت همچنان در بلاتکلیفی 
باقی ماند اما پس ازمدت ها و فروکش کــردن بیماری کرونا 
لزوم رعایت محدودیت 60 درصدی مســافر برداشته شد و 
ایرلاین ها که تازه نفسی کشــده بودند موافقت کردند قیمت 
بلیت به صورت شــناور و به روال قبل بازگردد حال با اجرای 
قانونت مالیات بر ارزش افزوده احتمالا بازهم شــاهد افزایش 
حداقل 9 درصدی قیمت بلیت خواهیم بود افزایش قیمتی که 
منافعی برای ایرلاین ها ندارد. در این رابطه مقصود اســعدی 
ســامانی، می گوید: باتوجه به اینکه در قانون مذکور عوارض 
شهرداری برروی بلیت هواپیما پیش بینی نشده و بخشی از 9 
درصد مالیات برارزش افزوده به عنوان سهم شهرداری منظور 
می شود لذا با حذف شدن عوارض شهرداری از 13 دی ماه 4 
درصد به قیمت بلیت پروازهــای داخلی و 9 درصد به قیمت 
بلیت پروازهای خارجی به عنوان مالیات برارزش افزوده اضافه 
خواهد شد. دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی اظهارکرد: 
تاکید می کنم که مالیات برارزش افزوده دریافتی از مسافر به 
جیب ایرلاین نمی رود و مستقیما باید به سازمان امورمالیاتی 
پرداخت شود و شرکت ها در راستای تدبیر دولت محترم برای 
کاهش هزینه ســفرهای هوایی با مذاکراتی که با ســازمان 
هواپیمایی کشوری برای ارائه تسهیلات و تخفیفات داشته اند 
از اول آذرماه حدود 1۵درصــد نرخ های خود را کاهش دادند 
و سقف نرخ جدید مســیرهای مختلف پروازی تعیین و همه 
شرکت ها از اول آذر سقف های نرخی جدید را رعایت می کنند. 
اسعدی سامانی بیان داشت: به همنظور جلوگیری از هرگونه 
اجحاف و گرانفروشی احتمالی در شبکه توزیع سقف نرخی 
مسیرهای پروازی توسط سازمان هواپیمایی کشوری و انجمن 
تحت نظارت و کنترل قرار دارد و شرکت های هواپیمایی خود 
را متعهد به رعایت سقف نرخ تعیین شده می دانند. وی ادامه 
داد: نرخ بلیت هواپیما شناور و تابع شرایط عرضه و تقاضا متغیر 
و با رعایت سقف نرخ اعلام شده است و با توجه به قیمت تمام 
شده هر ساعت شــرکت ها نرخ های خود را با توجه به شرایط 
بازار مدیریت می کنند. اســعدی ســامانی با بیان اینکه اگر 
شرکتی نرخ بسیار پایینی را عرضه کند احتمالا یک جای کار 
ایراد دارد، تصریح کرد: همه شرکت های هواپیمایی در کشور 
تحت فشارهای ناشی از تحریم و افزایش نرخ ارز و تورم و تبعات 
ناشی از بیماری کرونا به شدت آسیب دیده اند و ارزان فروشی 
که ناشی از نادیده گرفتن الزامات ایمنی و رعایت استانداردهای 
پرواز باشد به هیچ عنوان پذیرفته نیست و کسانی که تاکید بر 
ضرورت ارزان فروشی شرکت ها دارند بایستی توجه کنند که 
برخی از تصمیمات آنان منجر به افزایــش نرخ ارز و افزایش 
هزینه سفرهای هوایی شده است. وی افزود: تصویب قوانین 
برای وضع عوارض هــای مختلف برروی بلیــت و یا مالیات 
برارزش افــزوده عملا موجب افزایش قیمت بلیت می شــود 
و ایرلاین های کشــور بدون اینکه نفعــی ببرند مامور وصول 
عوارض های مختلف برای برخی از دستگاه های کشور شده اند. 

نیم نگاه

عدم امکان ورود تعزیرات به گرانی خودرو

مجلسسازوکارقیمتگذاریمصوبکند
آرمان ملی: با ابلاغیه ســتاد تنظیم بــازار مبنی بر 
افزایش میانگین 18 درصدی محصولات دو خودروساز 
بزرگ کشور و حذف شورای رقابت از چرخه قیمت گذاری 
این حوزه حال ســازمان تعزیرات از عدم امکان دخالت 
در گرانفروشی بازار خودرو به واسطه عدم تعیین مبنای 
قیمت خودرو خبر داده و تاکید کرده نمایندگان مجلس 
باید برای قیمت گذاری خودرو سازوکار قانونی ایجاد کنند. 
درواقع این اظهارت در حالی مطرح می شود که براساس 
مصوبه سران قوا با حذف شورای رقابت از این پس ستاد 
تنظیم بــازار زیرنظر وزارت صمت متولــی بازار خودرو 
شناخته شده و اساسا دلیلی برای قانون گذاری و دخالت 
مجلس با وجود تصمیم ســران قوا وجود ندارد. در این 
رابطه محمدعلی اسفنانی؛ معاون اجتماعی و پیشگیری 
از وقوع تخلفات ســازمان تعزیرات حکومتی می گوید: 
صلاحیت ذاتی تعزیرات برخورد با گران فروشــی است و 
تا زمانی که مبنای قیمت خودرو تعیین و تثبیت نشود، 
تعزیرات نمی تواند برای گرانی خودرو اعمال قانون کند. 
وی با بیان اینکه شــاهد افزایش قیمت خودرو در بخش 
قیمت گــذاری و گرانی خودرو در بازار هســتیم و لازمه 
برخورد تعزیرات با گران فروشــی تعیین و تثبیت قیمت 
خودرو است، افزود: لازم اســت مجلس شورای اسلامی 
برای قیمت گذاری خودرو، ســازوکار تعریف و تصویب 
کند. معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقــوع تخلفات 
سازمان تعزیرات حکومتی گفت: شــنیده شده شورای 
رقابت از مجموعه هایی که در قیمت گذاری خودرو نقش 
داشتند کنار گذاشته شده است و قیمت گذاری صرفا به 
وزارت صنعت، معدن و تجارت واگذار شده و امید است 
تصمیم گیری ها منجر به حمایت از مردم مصرف کننده 
شود. اســفنانی با بیان اینکه تعیین مبنای قیمتی لازمه 
برخورد تعزیرات با گران فروشی در بخش خودرو است، 
ابرازداشت: سازمان تعزیرات حکومتی در دو سال گذشته 
به بیش از 20 هزار پرونده در زمینه تخلف شــرکت های 
خودرویی اعم از خودروساز و واردکننده خودرو رسیدگی 
کرد. از سوی دیگر باید گفت حکم برای 20 هزار پرونده 
تخلف خودرویی صادر و برای شــمار قابل توجهی حکم 

اجرا شد. 

رویکرد

بنگاه ها
ضرورتنقشنظارتیدولت
دربازارلوازمخانگی

آرمان ملی: دبیــرکل انجمن صنایع لوازم 
خانگی ایران با بیان اینکــه وضعیت تولید در 
صنعت لــوازم خانگی خوب اســت، گفت: با 
این حال، یکسری مسائل و چالش هایی دیده 
می شود که منجر به آزار و لطمه دیدن صنعت 
و تولیدکنندگان شده است. عباس هاشمی، با 
اشــاره به مهم ترین چالش فعلی صنعت لوازم 
خانگی، افزود: سرکوب قیمتی و قیمت گذاری 
دســتوری مهم ترین چالــش تولیدکنندگان 
لوازم خانگی است؛ چون قیمت مواداولیه مورد 
نیاز واحدهــای صنعتی ماننــد ورق فولادی، 
مواد پتروشــیمی، مس و آلومینیــوم )عمدتا 
شرکت های دولتی شــبه دولتی تامین کننده 
مواد اولیه هستند(، مطابق با قیمت های جهانی، 
نرخ ارز در بازار آزاد و به اضافه ی یک حاشــیه 
رقابت در بورس تعیین می شــود و در نتیجه 
قیمت مواد اولیــه مورد اســتفاده واحدهای 
تولیدی هیچ مزیتی نســبت بــه قیمت های 
جهانی نــدارد. وی ادامه داد: بــا این وجود، از 
تولیدکنندگان درخواست می شود قیمت نهایی 
محصولات شان را براســاس قیمت دستوری 
اعلام شــده، تعیین کنند که این امر ســبب 
می شــود واحدهای تولیــدی در بخش تولید 
با مشــکلاتی مواجه شــوند و بنابراین مجبور 
می شوند با توجه به سیاست های درون بنگاهی، 
ملاحظاتی را رعایت کنند که در نهایت موجب 
تنش و آسیب به تولید می شود. دبیرکل انجمن 
صنایع لوازم خانگی ایران راهکار حل این معضل 
را ســپردن تعیین قیمت به مکانیزم عرضه و 
تقاضای بازار دانست و در این باره توضیح داد: 
دولت باید نقش نظارتی ایفا کند و وضعیت بازار 
را سامان ببخشد؛ نه اینکه مداخله گر باشد. در 
چنین شرایطی، قطعا بهای تمام شده محصول 
نهایی باید به صورت شناور تعیین شود و عنصر 

»رقابت« تعیین کننده آن باشد. 

پرداخت113.9هزارمیلیارد
ریالتسهیلاترونقتولید

 آرمان ملــی: معاونــت طــرح و برنامه 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت از پرداخت 
113هزارو922میلیارد ریال تســهیلات برای 
تامین مالی بنگاه های تولیدی کوچک و متوسط 
و طرح های نیمه  با پیشرفت فیزیکی بالای 60 
درصد در راســتای اقتصاد مقاومتی و در قالب 
پروژه رونق تولیــد از ابتدای امســال تا پایان 
آبان ماه خبر داد. براساس آمار ارائه شده از سوی 
معاونت طرح و برنامه این وزارتخانه، تسهیلات 
یاد شده به سه هزار و 39 بنگاه و طرح در هشت 
ماهه 1400 پرداخت شد. بر این اساس تا پایان 
آبان ماه امسال 12 هزار و 124 بنگاه تولیدی و 
طرح نیمه تمام با پیشــرفت فیزیکی بالای 60 
درصد برای دریافت تســهیلات ثبت نام کرده 
بودند. پراکندگی پرداخت این تسهیلات در 31 
استان کشــور و مناطق آزاد بوده است. در این 
بازه زمانی همچنین 6 هزار و 399 فقره معرفی 
به بانک برای دریافت بیش از 360 هزار و 910 

میلیارد ریال تسهیلات انجام شد. 

با تداوم فاز انتظاری رقم خورد 
افتاندکشاخص

دیروز)چهارشــنبه(  آرمان ملــی: 
بازارســرمایه روز پرنوســانی را داشــت 
به طوری کــه شــاخص کل کــه درابتدای 
معاملات روند افزایشی به خود گرفته بود در 
نهایت با نوسان در بازه اندک کاهشی شد و 
با افت 2 هزار واحدی در کانال یک میلیون 
و 397 هزار واحدی قرار گفت موضوعی که 
اگرچه برخی از کارشناسان همسو با دولت 
ســعی دارند تا رفتار کنونی بازار را ناشــی 
از انتظار برای اثر گــذاری مصوبه 10 بندی 
دولت عنوان کنند اما به نظر می رســد بازار 
همچنان در واکنش بــه مذاکرات برجامی 
در فاز انتظاری قرار گرفته اســت. براساس 
این گزارش روزگذشته در بازارسرمایه بالغ 
بر479 هــزار معامله بــه ارزش 36 هزار و 
18 میلیارد ریال دادوســتد شد و شاخص 
کل بورس با 2۵۵3 واحــد کاهش در رقم 
یک میلیون و 397 هزار واحدی قرار گرفت 
همچنین شــاخص کل با معیــار هم وزن 
739 واحد افزایش یافت و رقم 368 هزار و 
99 واحد را ثبت کرد. بر این اساس در بازار 
دیروز نمادهای بانک ملت و گروه مدیریت 
ســرمایه گذاری امید بیشــترین اثر گذاری 
مثبت را بر شــاخص داشــتند و در مقابل 
نمادهای فــولاد مبارکه اصفهــان، صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس، ملی صنایع مس 
ایران و ســرمایه گذاری غدیر بیش ترین اثر 
منفی را بر شــاخص گذاشــتند. علاوه بر 
این روزگذشــته در بازار فرابورس وضعیت 
متفاوتی حاکم بود به طوری که در این بازار 
بازار 19۵ هزار معامله بــه ارزش 21 هزار و 
474 میلیارد ریال دادوستد شد و شاخص 
فرابورس با شــش واحد افزایش به رقم 18 
هزار و 836 واحد رســید. گفتنی است در 
این بازار بیمه پاســارگاد، فرابورس ایران و 
صنعتی مینو نسبت به سایر نمادها بیش ترین 
تاثیــر مثبــت و در مقابل ســرمایه گذاری 
صباتامین، صنایع پتروشیمی تخت جمشید 
و پتروشیمی تندگویان نسبت به سایر نمادها 
بیش ترین تاثیــر منفــی را روی فرابورس 

گذاشتند. 

بازارسرمایه

آرمان ملی: در چند روز گذشــته نامه ای از 
وزارت صمت منتشر شــده که در آن خطاب به 
بانک مرکزی ضمن آنکه خواستار محدودیت های 
ذینفع واحد برای پرداخت تســهیلات در وهله 
اول به گروه صنعتی انتخاب شده بود درخواست 
تخصیص تســهیلات درگردش 9 هزار میلیارد 
تومانی بــرای این گروه صنعتی شــده بود. البته 
در این نامه وزارت صمــت در کنار گروه صنعتی 
انتخاب که به گفته این گروه با در اختیارداشتن 
بیش از 10 هــزار نیروی کارعنــوان بزرگ ترین 
تولیدکننده این حوزه را یدک می کشد خواستار 
رفع محدودیت هــای ذینفع واحد بــرای دیگر 
تولیدکنندگان لوازم خانگی شــده بود. انتشــار 
این نامه و تقاضــای وزارت صمت برای تخصیص 
این حجــم از تســهیلات ســرمایه در گردش 
با واکنش هــای زیادی همراه شــد درواقع گروه 
صنعتی انتخاب که اخیرا با تبلیغات گسترده برند 
کره ای »دوو« و آن هــم همزمان با مصوبه وزارت 
صمت مبنی بر توقــف واردات برندهای کره ای 
ال جی و سامسونگ شــائبه حرکت این گروه به 
ســمت انحصار در عرضه برند خارجی را تقویت 
کرده بود حــال با قرارگرفتــن در اولویت وزارت 
صمت برای درخواست تســهیلات و رفع موانع 
ذینفع واحد بازهم بر سر زبان ها افتاده و ذهنیت 
استفاده این گروه از رانت تسهیلات را ایجاد کرده 
اســت. اگرچه وزارت صمت در توضیح این نامه 
عنوان کرده موضوع اساسا مربوط به تسهیلات یک 
گروه و شرکت خاص نبوده و رفع محدودیت های 
ذینفع واحد برای تمامــی تولیدکنندگان لوازم 

خانگی مورد توجه بوده است. 
 نامه پرابهام

در این رابطه بررســی ها نشــان می دهد در 
نامه وزارت صمت بــه بانک مرکــزی در ابتدا 
نام گروه صنعتی انتخاب به عنــوان بزرگترین 
تولیدکننده ایــن حوزه که با ســرمایه گذاری 
بالا زمینه اشــتغال 10 هزار نفر را فراهم کرده، 

تاکید شــده که با عنایت به تسهیلات دریافتی 
توســط شــرکت های زیرمجموعه این گروه از 
شــبکه بانکی و محدودیت های مقررات نظام 
بانکی در خصوص ذینفع واحد، امکان دریافت 
تسهیلات ســرمایه در گردش مورد نیاز توسط 
این گــروه صنعتی وجود ندارد. لــذا با توجه به 
اهمیت و اولویت تولید لوازم خانگی، تـــامین 
نیازمندی بازار، ضــرورت پشــتیبانی موثر از 
تولیدکنندگان داخلی و ضرورت تداوم تولید و 
اشتغال، خواهشمند است دستور فرمایید موضوع 
مستثنی شــدن گروه مذکور و شرکت های زیر 
مجموعه از محدودیت ذینفع واحد و همچنین 
سایر بنگاه های تولیدکننده لوازم خانگی )حسب 
درخواست آنها و تایید معاونت تخصصی ذیربط 
در وزارت صنعت، معدن و تجارت( با نظر مساعد 
در شــورای پول و اعتبار مطرح شــده تا امکان 
پرداخت تسهیلات بانکی ســرمایه در گردش 
برای بنگاه هــای تولیدی لــوازم خانگی، گروه 
صنعتی و... فراهم شود. درواقع آنچه در این نامه 
حائز اهمیت فارغ از جداولی که در انتهای نامه 
به میزان تسهیلات موردنیاز این گروه اشاره کرد 
اساســا چرا وزارت صمت باید برای رفع موانع 
یک گروه صنعتی و دریافت تسهیلات سرمایه 
در گردش به نامه نگاری بــا متولی پولی و مالی 
کشور اقدام کند و پس از آن برای خالی نبودن 
عریضه نام دیگر تولیدکنندگان این حوزه را برای 
این درخواســت بیاورد آیا این روالی مرسوم در 
وزارتخانه صمت است آن هم در شرایطی که در 
اکثر حوزه ها شرکت ها برای دریافت تسهیلات 
بسیار کمتر از این مبلغ با مشکل و سنگ اندازی 
نظام بانکی مواجه اند این سوالاتی است که اگرچه 
معاون وزیر صمت تاکید کرده ذینفع واحد مانعی 
در مقابل دریافت تسهیلات برای تمامی گروه ها 
بوده و موضوع به شــرکت خاصــی نیز مربوط 
نمی شود اما با توجه به متن نامه به نظر می رسد 
همچنان پاسخ به این سولات در ابهام قرار دارد. 

 صنعت لوازم خانگی اشتغا لزاست
مهدی نیازی معاون وزیر صمت درباره مکاتبه 
منتشر شــده این وزارتخانه با بانک مرکزی  برای 
تولیدکنندگان لوازم خانگــی می گوید: نامه ای که 
تهیه کرده بودم در فضای مجازی وجود دارد و این 
کار اختصاص به یک واحد خاص نداشته است. نیازی 
افزود: موضوعی که در روز های گذشته به اشتباه در 
برخی از رسانه ها منتشر شد نامه ای برای حل مشکل 
ذینفع واحد مرتبط با صنایع لوازم خانگی بود، زیرا 
یکی از مشکلات و چالش ها برای دریافت تسهیلات 
موضوع ذینفع واحد است که وزارت صمت سالیان 
متمادی در این باره پیگیر است. ذینفع واحد یعنی 
یک شــخص حقیقی یا حقوقی به طور مستقل و یا 
دو یا چند شــخص حقیقی یا حقوقی که به واسطه 
برخــورداری از روابط مالکیتــی، مدیریتی، مالی، 
کنترلی و یا به هر نحوه دیگری می توانند موسسه 
اعتباری را در معرض ریسک قرار دهند بدین ترتیب 
که مشــکلات یکی از آنها بتواند به دیگری تسری 
یابد و منجر به عدم بازپرداخت یــا ایفای به موقع 
تسهیلات و یا تعهدات آنها شود. نیازی گفت: سال 
گذشته ستاد تسهیل و رفع موانع تولید، مصوبه ای 
داشت تا موضوع ذینفع واحد همه بنگاه ها از طریق 
شــورای پول و اعتبار پیگیری شــود که البته این 
موضوع در شورا مطرح نشــد. معاون هماهنگی و 
محیط کســب وکار وزارت صمت با بیان اینکه حل 
موضوع ذینفع واحد را برای همه صنایع لوازم خانگی 
درخواست کرده بودیم،؛ ادامه داد: تصمیم گیری در 
این باره بر عهده شورای پول و اعتبار است و اگر این 
شورا به جمع بندی رسید و این مانع از صنعت لوازم 
خانگی برداشته شد هر واحد صنعت لوازم خانگی 
می تواند برای استفاده از این مزیت تقاضا کند و این 
موضوع به واحد خاصی ارتباط پیدا نمی کند. نیازی 
افزود: صنعت لوازم خانگی برای ما صنعتی کلیدی، 
مهم و اشتغالزاســت و با توجه به ممنوعیت هایی 
که در واردات لــوازم خانگی وجــود دارد تاکید ما 
بر این اســت که همه موانع پیش روی این صنعت 

رفع شود تا تولیدکنندگان لوازم خانگی با افزایش 
تولید، نیازمندی های بازار را تامیــن کند. معاون 
هماهنگی و محیط کسب وکار وزارت صمت با بیان 
اینکه موضوع این نامه نــگاری، عادی و طبق روال 
معمول بوده و جدید هم نیست، بیان داشت: در متن 
نامه مقدار تسهیلات برای هیچ بنگاهی درخواست 
نشده، زیرا دریافت تســهیلات در نظام مالی، رویه 
خاص خــود را دارد و با یک مکاتبــه هیچ بنگاهی 
نمی تواند تسهیلات ارزی و ریالی دریافت کند، اما 
به اشتباه در رسانه ها درج شده بود که تولیدکننده 
لوازم خانگی تســهیلات دریافت کرده اســت در 
حالیکه بحثی که در حوزه فنی وزارتخانه و توسط 
همکاران دفتر تخصصی مطرح شد موضوع نیاز ارزی 
بود. نیازی توضیح داد: اگر مردم جدول را محاسبه 
کنند متوجه می شوند حاصل محاسبه اعدادی نبود 
که در رسانه ها مطرح نشد بلکه اعداد محاسبه شده 
بسیار پایین تر اســت آن هم به این علت که عمق 
ســاخت داخل در لوازم خانگی بسیار بالاست و در 
برخی کالا ها بیش از 7۵ درصد عمق ساخت داخل 
داریم. وی ادامــه داد: تنها در یک محصول به علت 
وارداتی بودن برخی تجهیزات، سهم ساخت داخل 
کمتر است، اما بســیاری از کالا های لوازم خانگی 
عمق ســاخت داخل بالایی دارنــد بنابراین اعداد 
مطرح شده درست محاسبه نشده بود. نیازی با بیان 
اینکه علت پرداخت اشتباه رسانه ای را دستگاه های 
ذیربط باید دنبال کنند، گفت: موضوع تولید داخل و 
صنایع اولویت دار، اشتغالزا و دارای ظرفیت بالا برای 
صادرات و توسعه فناوری به طور جد در دستور کار 
پیگیری های وزارتخانه قرار دارد. وی افزود: رویکرد 
وزارتخانه نه بنگاه محور بلکه عام اســت بنابراین 
سیاست ها باید به گونه ای باشــد که همه بنگاه ها 
را شامل باشد و اگر کســی تخلف و یا مساله ای در 
حوزه ای داشته باشد قاعدتا پاسخگو خواهد بود، اما 
نامه ای که مکتوب شد بحثی عمومی بود و امیدوارم 
اگر می خواهند اظهارنظری کنند بر مبنای تحقیق 

درست باشد.

  بررسی نامه عجیب وزارت صمت به بانک  مرکزی نشان می دهد: 

رفع محدودیت های »ذینفع واحد« اول برای گروه خاص

بــازار
خودروارزسکه و طلا

200.000.000کوییک 358.000.000Rدنا27.388دلار آمریکا12.700.000سکه امامی

342.000.000شاهین280.000.000پژو پارس33.411یورو13.000.000سکه بهار آزادی

308.000.000وانت زامیاد )آپشنال(270.000.000پژو 206 تیپ 39.7992پوند انگلیس6.780.000نیم سکه

191.000.000ساینا260.000.000رانا پلاس8095درهم امارات3.820.000ربع سکه

255.000.000سمند 180.000.000LXسایپا 2490111لیر ترکیه2.300.000سکه گرمی

301.000.000پژو 178.000.000SLX 405تیبا23.410دلار کانادا1.285.834هر گرم طلای 18 عیار

قیمت در بازار آزاد )به تومان(

گزارش»آرمان ملی« از تبعات اعمال مالیات بر ارزش افزوده از واردات:    

ماليات ستانی به هر شكلی؛ - سفره مردم يادتان رفت؟
   دمیدن به آتش رشد قیمت ها!


